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CONSELL DE BARRI DE CONGRÉS-INDIANS  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 
ACORDS ADOPTATS 
 
25 de juny 2024   18:30h 
Canòdrom, Ateneu d'Innovació digital i democràtica 
 
Assistents en el moment de màxima afluència: 130 

Ciutadanes i ciutadans:  107 (77 veïns/es, 23 veïnat de Riera d'Horta, 7 veïnat de Concepció 

Arenal) 

Representants d’entitats: 10  

Personal municipal: 7   

Representants polítics:  6  

 

Presidenta: Marta Villanueva. Regidora del Districte de Sant Andreu. 

 

Consellers/res: 

Sra. Isabel Loscos Viñals ( Consellera tècnica del Districte de Sant Andreu, GMD PSC) 

Sr. David Cadenas Sánchez (GMD BnComú) 

Sr. Carlos Rodrigo Escudero (GMD ERC) 

Sr. Maria Ximena Gadea Pintos (GMD JxCat) 

Sr. Nicolas Santiago Romero (GMD PP) 

 

Entitats o institucions representades: 

- AVV Congrés-Indians 

- Associació de festes Indians 

- Unió de botiguers Congrés-Indians 

- AE FS Arrels  

- Comissió de festes Congrés 

- Plataforma Can Ros Verd 

 

Personal municipal: 

Isabel Loscos, Consellera tècnica del Districte de Sant Andreu 

Maria Gas, Gerenta del Districte de Sant Andreu 

Lucas Martínez, Director de Persones i Territori del Districte 

Carme Castaño, Directora de Llicències i Espai Públic del Districte 

Jordi Estivill, Participació Ciutadana 

Xavier Azorín, Guàrdia Urbana 

Mercè González , Tècnica de barri i secretària de la sessió 

 



 
 

2 
 

 

Ordre del dia 

1. Informe de la Regidora de Districte. 
2. Ratificació dels membres de la Comissió de Seguiment i nomenament de la 

Vicepresidència del Consell de Barri 
3. Reurbanització del carrer del Cardena Tedeschini i remodelació del carrer Can Ros. 
4. Gestió cívica de Can Clariana. 
5. Precs i preguntes.  

 
 

1. Informe de la regidora de Districte (Marta Villanueva) 
 
 Dona la Benvinguda la Regidora. Demana canviar l'ordre del dia del Consell de barri per temes 

d'agenda i així poder contestar a totes les preguntes o consultes. D'aquesta forma la votació 

per la vicepresidència es farà com a últim punt. 

Repassa els esdeveniments organitzats per la Comissió de festes, la Unió de Botiguers: la 

cavalcada, el Caga Tió... I més recentment, amb l'obertura del Parc del Canòdrom, la Cantata 

portada a terme per 300 alumnes d'escoles del Districte ("Som una veu"). A més aquest any 

s'ha tornat a celebrar la revetlla a la Plaça del Congrés sense incidents i felicita als 

organitzadors. 

Pel que fa  a les obres i millores de la via pública informa que  seguidament els professionals de 

BIMSA exposaran la reurbanització del carrer de Can Ros i la del carrer Cardenal Tedeschini. 

S'informa la reobertura de la plaça del Canòdrom, obra que no ha estat recepcionada atès que 

no s'ha pogut plantar per la sequera però que es farà a la tardor.   

Un altre projecte pendent és el Poliesportiu Canòdrom que hi ha el compromís de començar-

ho a treballar en aquest mandat. Es crearà un grup de treball entre entitats esportives, AVV 

per definir el pla funcional d'aquest equipament. 

També està previst la construcció del nou Cap, en fase d'adjudicació de l'avantprojecte i amb 

una previsió d'obres al final de 2025.  

En aquest apartat també es troba l'actuació en els Jardins Massana que consisteix en crear un 

àrea de jocs infantils adaptats per tal de comptar amb més espais de jocs inclusius al 

barri. Aquest projecte neix dels pressupostos participatius i recentment hi hagut una trobada 

amb la constructora, l'AVV i veïna promotora. La previsió es que es comenci el 8 de juliol i que 

tingui una durada de 8 mesos. 

Un altre projecte en aquesta illa promogut pels propis veïns/veines i l'AVV del Congrés és la 

regeneració urbana dels habitatges que permetrà guanyar en condicions d'habitabilitat i 

millora de l'eficiència energètica facilitant  la instal·lació de balcons en aquelles comunitats que 

ho desitgin. El projecte inicial s’ha inclòs dins els fons Next Generation . En aquests moments 

està pendent l'aprovació definitiva del PEMU que s'espera cap a final de juliol. 
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 Un altre tema són les antigues galeries  de Felip II i que actualment s'està en converses amb 

els propietaris per fer efectiva la compra. Paral·lelament s'està a l'espera de la desocupació 

d'un local ocupat i que està en tràmit als jutjats. 

Pel que fa al tema del sensellarisme al Canòdrom, en concret al carrer Riera d'Horta, s'ha creat 

una taula tècnica que es va reunir al juny  i que es fa conjuntament amb el Districte de Nou 

Barris. S'actua en dos vies una seria la recuperació de l'espai públic (via judicial) i una altra amb 

GU i neteja que començarà demà. Entenen que no es pot normalitzar la situació de 

sensellarisme i s'iniciarà el treball amb el protocol Civitas. 

Pel que fa al tema de mobilitat, en l'últim consell va sortir el tema del número de places de 

zones DUM que hi ha al carrer Alexandre Gal.li. Hi ha tres zones DUM que va en relació al 

nombre de comerços de la zona, en tot cas es portarà a la taula de mobilitat per tal que es 

valori. 

Es continua treballant amb el pla endreça el qual inclou el pacte de manteniment integral, amb 

2 milions d'euros al Congrés Indians. El PMI actua principalment a Can Ros i a Cardenal 

Tedeschini, però també a altres qüestions del barri com el canvi de clavegueram del carrer 

Francesc Tàrrega. 

La caseta que hi ha al Canòdrom és d'Endesa, no es pot soterrà, però es farà totes els tràmits 

necessaris per tal que l'adeqüin atès que no té sentit fer tota la plaça nova i que resti en 

aquestes condicions la caseta. 

 

2. Reurbanització del carrer del Cardenal Tedeschini i remodelació del carrer Can Ros. 
(Carles Campos i Roser Garcia) 

L'equip de redactors, en Carlos Campos i la Roser Garcia, fan la presentació de la 
reurbanització d'aquests dos carrers. Els projectes ja estan aprovats i es preveu que comencin 
a finals d'estiu. 

Veure documents annexats (Reurbanització del carrer Cardenal Tedeschini i  Remodelació del 
carrer Can Ros) que es visionen durant el Consell de barri. 
 

Preguntes/Comentaris del veïnat o entitats Respostes Regidoria i equip tècnic 

 Si es poden començar les obres a meitat 
d'octubre per tal que es pugui celebrar la 
Festa Major del barri 

Regidora: Ara no pot donar una resposta però 
es mirarà com es pot encabir 

Queden reduïdes les places d'aparcament del 
barri quina solució s'aporta? Perquè no es va 
fer un pàrquing a la plaça del Canòdrom? 

Regidora: Els estudis realitzats de la plaça del 
Canòdrom determinaven que no es podia fer 
un pàrquing 

No acaba d'entendre que es treguin 
aparcaments en aquests carrers i es 
mantinguin davant d'una escola (Arrels) 

Regidora: el tros de Can Ros té la qualificació 
urbanística de plaça i no de carrer i amb 
l'obra es compleix amb la qualificació 

No està d'acord amb fer les voreres tan 
amples , consideren que no són necessàries i 

Regidora: Aclareix que hi ha una norma a la 
ciutat anomenada Granada que obliga que 
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que es treuen massa aparcaments, a més que 
passarà amb les arbres 

qualsevol arbre que es retiri ha de ser 
substituït per un altre del mateix valor 

No cal les voreres tan amples Regidora: La normativa indica que les voreres 
han de ser de 4 metros i mig tema que no es 
compleix a Can Ros 

Respecte a fer les voreres de Cardenal 
Tedeschini més amples pot afectar al tema de 
la Fira, que és un ingrés de diners molt 
important 

Regidora: Mirem com pot afectar i que 
podem fer 

No hi ha carrers per baixar són tots els carrers 
de pujada.  

 

A la plaça del Canòdrom han estat movent 
terra sense sentit i han durat més de sis 
mesos més. Quin ha estat el cost? 

Regidora: El cost és de 3 millions 2 cents mil 
euros que també inclou la plantada d'arbrat i 
arbustiva. La plantada es farà a la tardor per 
la sequera i a la Meridiana s'ha pogut fer per 
l'existència d'aigües freàtiques 

Està previst tancar el Canòdrom com el parc 
de la Pegaso 

Regidora: No està previst no té el mateix 
registre que el de la Pegaso 

Demana per la forma tècnica de la reparació 
del col·lector 

Redactors: Es fa de la forma més econòmica 
sense fer més petit el col·lector 

Al canviar el sentit de Can Ros farà que 
augmenti molt la circulació de cotxes davant 
l'escola Arrels. A més considera que no està 
ben pacificada aquell tros de carrer 

Regidora: el carrer Can Ros es fa un canvi de 
sentit únicament fins al carrer Pardo en 
conseqüència no serà lineal. Respecte a la 
pacificació ha estat una demanda de les 
famílies de l'escola i es volia reduir la 
velocitat dels cotxes al 10km/h i si penseu 
que hi ha marge de millorar el que hem de fer 
és estudiar-ho  

Vol saber si s'ha valorat de pujar el col·lector. 
Considerà que com s'ha explicat que es farà 
perdrà capacitat el col·lector 

Redactor: Sempre s'estudia pujar-ho però 
mai surt a compte perquè és molt més car. 
Respecte a la capacitat explica que és tot lo 
contrari atès que els materials que utilitzen 
son menys porosos i rellisquen més 

No entenc el canvi de sentit de Carrer Can 
Ros. Pregunta si es canviarà el nom del 
carrer. I pregunta sobre l'endarreriment de 
les obres del Canòdrom que ha perjudicat al 
veïnatge 

Regidora: No es contempla un canvi de nom 
del carrer.  
Tècnic: Les causes de l'endarreriment han 
estat imprevistos, diferències entre BIMSA i 
l'empresa contractista. Tot això ha comportat 
tramitar un projecte modificat de l'obra i els 
endarreriments. Comenta que estem parlant 
d'una plaça inacabada que cal esperar a la 
tardor quan es pugui plantar tota la massa 
arbòria. 

Al barri no hi ha places de pàrquing, amb les 
obres desapareixeran moltes i no entenc 
perquè no es fan pàrquings 

Regidora: respecte al tema d'aparcaments 
per comerciants, les places són per residents i 
els comerciants ja tenen altres zones 
habilitades per càrrega i descàrrega i això es 
produeix a tota la ciutat. 
Respecte a l'edifici que serà una residència 
d'estudiants és privat però l'Ajuntament s'ha 
quedat els locals per fer un espai familiar 
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Està molt disgustada amb l'estada de les 
persones sense llar a Riera d'Horta 

 

Proposa que sota el CAP es faci un pàrquing Regidora: S'està fent estudis de com es pot 
reubicar la zona 26 d'aparcament per tal de 
compensar la pèrdua de places. 

 

3. Gestió cívica de Can Clariana. 
 

En Lucas Martínez, Director de Serveis a les persones i al territori, presenta la gestió cívica de 

Can Clariana. A Barcelona hi ha al voltant d'unes 40 experiències d'equipaments amb gestió 

cívica, com és el Centre Cívic de Can Clariana de Congrés Indians, en aquest cas gestionat per 

l'AVV. Això significa que hi ha un conveni, aquest acaba el 31 de desembre de 2024. A nivell 

municipal la valoració que hem fet d'aquesta gestió és més que satisfactòria. Totes les entitats 

que vulguin participar ens ho han de comunicar atès que es comença tota la tramitació i 

l'interès és que el màxim d'entitats hi participin. 

 

4. Precs i preguntes 
 
Abans d'iniciar aquest punt la Regidora del Districte de Sant Andreu, Marta Villanueva, explica 

que per cercar una solució a les persones sense llar del carrer Riera d'Horta s'ha creat una 

taula tècnica que inclou la GU, SS, neteja  i els equips dels dos districtes per definir el full de 

ruta on s'ha establert dues línies d'intervenció: una via judicial de recuperació de l'espai per 

part de l'Ajuntament i un altre de la GU i neteja que actuaran forma més intensiva i que 

començaran promptament i que alhora evitarà l'acumulació de coses.   

 

S'inicia el punt de precs i preguntes. 
 
 

Preguntes/Comentaris Respostes 

Considera que amb la GU i neteja no es 
solucionarà 

Regidora: també hem encetat la via judicial 
però té un termini d'execució més llarg 

Es presenta com de l'AVV de Vilapiscina i 
Torre Llobeta i les persones que pernocten 
són un problema pel tema del soroll, la 
brutícia, les activitats que fan... demana 
intervenció. 

Regidora: En el Consell de barri de Vilapiscina 
es va dir que començarien les actuacions el 
15 de juny, demana una mica de marge. De 
fet l'actuació judicial ja s'ha iniciat 

Considera que un dels problemes és deixar 
que acumulin coses i que en altres barris s'ho 
emporten 

 

Demana que una patrulla de la GU sigui 
present 

Regidora: l'actuació de la GU serà més 
intensa i amb la neteja 

Considera que són ciutadans de segona 
perquè quan van marxar a la glorieta de 

Gerenta: Explica com va anar el tema de 
l'Hipercor. Es va comença a fer pressió en el 



 
 

6 
 

Hipercor van dura allà quinze dies Canòdrom amb l'operació diana i les tres 
persones pernoctants es van marxar a la 
Glorieta del Corte Inglés. Llavors es va 
produir la pandèmia i les persones van 
marxar a lloc d'origen. En tot cas, vol 
constatar que res de tot això va ser per 
pressió del Corte Inglés i que mai es va parlar 
d'aquest tema amb aquests magatzems. 

S'acaba d'assabentar que es va canviar el 
projecte del Canòdrom i ningú els ha dit res. 
La goma de la zona infantil és cancerígena. 
Li sobta que no hi hagi aigües freàtiques 
No entenc que s'hagi de torna a fer el 
projecte executiu del poliesportiu 
Vol una auditoria del que ha costat el 
Canòdrom 
No es pot soterrà la caseta d'Endesa 
Les escales no es poden tocar 

Regidora:  
Pel que fa a l'opinió que la Riera d'Horta té 
aigua freàtica no es així, es va fer la consulta 
a Becasa, que són els competents en el tema 
de l'aigua a Barcelona.  
Respecte a l'auditoria, la informació és 
pública i si vol pot demanar al portal de 
transparència qualsevol informació 
El projecte de la plaça del Canòdrom no s'ha 
modificat pel que fa al disseny de la plaça i als 
acords amb les veïns i veïnes, el que s'ha 
modificat són temes tècnics. Els jocs d'aigua 
estan instal·lats el que passa és que pel 
decret de sequera no se'n pot fer us. L'edifici 
no es pot tocar perquè està catalogat com a 
patrimoni singular. 
Es conscient de la manca d'equipaments 
esportius, no es cert que s'hagués fet un 
projecte executiu el que s'havia fet és un 
estudi, un recull d'idees. Es compromet a 
treballar per la realització del projecte 
executiu 

Vol saber si es farà alguna actuació en el 
carrer Francesc Tàrrega entre Pinar del Rio i 
Campo Florido 

Regidora: no està prevista l'actuació a 
Francesc Tàrrega però si està prevista un 
arranjament del clavegueram. Anima a 
presentar-ho com a projecte a la tardor en les 
propostes com a pressupostos participatius 

En representació de l'AFA de Ferran i Clua, 
indica que està pendent una reunió sobre la 
pacificació d'Acàcies i que volen una data. 
Respecte a una de les entrades de l'escola per 
la banda de Garcilaso es demana que s'ampliï 
la zona de seguretat. 
Un altre tema que és competència del 
Consorci però que vol que es faci alguna cosa 
com a Administració Pública és la manca de 
manteniment i la situació de les famílies amb 
nanos amb capacitat diversa que no poden 
continuar a l'escola i han de marxar a un 
institut a l'altra punta del Districte i demana 
mediació. 

Regidora: s'anota la reunió pendent del tram 
d'Acàcies que era desconeixedora i considera 
que s'han de valorar les entrades i sortides 
d'aquesta escola tenint en compte que hi ha 
determinats carrers que es consideren de 
ciutat i la última decisió la pren ciutat. 
Un altre tema que cal repensar és el dels 
patis de les escoles. Es vol gaudir d'aquests 
espais per aquest motiu l'Escola Ferran i Clua 
està dintre del programa de patis oberts que 
obrirà a l'estiu. Cal tenir present que la 
administració competent dels espais escolars 
és el Consorci (60% Generalitat i 40% 
Ajuntament). 
Està d'acord que hem de vetllar per tal que 
els nens i nenes han necessitats educatives 
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especials tinguin els recursos que necessiten 
(vetlladors). 

Demana que fa quan acompanya als seus 
nanos i les persones que pernocten prenen 
drogues o es barallen. Te por al tornar a casa 

Regidora: Són plenament conscients de la 
realitat. 

Respecte a les entrades a l'escola Ferran i 
Clua hi ha una distribució per edats però 
necessiten que es repensi la pacificació 
perquè no són segures. 
Hi ha un problema amb el contenidors que té 
l'escola davant  
Demana també la naturalització dels espais 
pels nens/es en els parcs ja que considera 
que s'està perdent aquest objectiu 

Regidora: Entenc "la falsa seguretat" del 
protegim escoles, també considera que hi ha 
un problema d'indisciplina i es traslladarà a 
GU així com també el tema de la neteja més 
intensa del contenidors del carrer Garcilaso. 
Pel que fa al cautxú utilitzat en els parcs 
estan validats per UE i necessitem que els 
jocs siguin accessibles. Informa que els 
contaminants del cautxú dels parcs és inferior 
al fum d'un cotxe 

Considera que si s'està actuant amb les 
persones sense llar però no s'informa 
suficient d'això al veïnat 
Respecte al pavelló esportiu de Congrés 
necessiten saber tres dates: la data de la 
reunió de la comissió, quan estarà fet el 
avantprojecte i quan estarà fet el projecte 
tècnic 

Regidora: és conscient de les necessitats 
d'espais que tenen, s'està fent tot el possible 
per cercar solucions 
Al 2026 s'iniciaran els tràmits per 
l'avantprojecte i cal definir paral·lelament el 
pla funcional amb el veïnat 

 
 

2.  Ratificació dels membres de la Comissió de Seguiment i nomenament de la 
Vicepresidència del Consell de de Barri. (Isabel Loscos) 
 
S'explica que avui es tria els membres de la comissió de seguiment i l'elecció de la 

vicepresidència. Actualment de la Comissió de seguiment formen part l'A. Esportiva Arrels, 

AVV Congrés Indians, Comissió de Festes de Congrés, Comissió de festes d'indians i la Unió de 

botiguers. Tots han mostrat el seu interès de seguir. Per altra banda hi hagut dues persones 

que han demanat l'ingrés : un és el Sr. Epifanio Lizana, em representació de la Plataforma Can 

Ros Verd, i el Sr. Dani Mejia, en nom de l'AFA de Ferran i Clua. Si ningú mostra la seva oposició 

es dona per aprovat aquestes noves incorporacions. 

Es dona les gràcies a tots els membres i al vicepresident per la feina feta a l'anterior mandat. 

A continuació s'anomenen les propostes de candidatures: Sr. Toni Castro, Sr. Epifanio Lizana i 

Sr. Guillem Ribera. Es facilita un minut per la presentació de cadascú dels candidats. 

Es presenta en Guillem Ribera com a membre de la Junta directiva de l'AVV del barri amb la 

intenció de ser la veu del veïnat i fer pressió per a que es tingui en compte totes les veus. 

Es presenta en Toni Castro, informa que des de l'any 1979 està a l'escola Arrels , sempre ha 

treballat per ajudar el barri, ha col·laborat amb la parròquia i sempre treballant per les 

demandes justes i per a què la gent es senti orgullosa del seu barri. 

El Sr. Epifanio retira la seva candidatura en favor del Guillem Ribera. 
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Es procedeix a la votació dels dos candidats. Resultat de les votacions: 

Sr Guillem Ribera treu el 77'8 % dels vots emesos. En conseqüència es nomena com a 

vicepresident del Consell de Barri del Congrés Indians al Sr. Guillem Ribera. 

 

Sense més assumptes que tractar, la sessió finalitza quan són les 22:05h. 


